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Pokračování zakládajícího shromáždění 

 

1. ledna 1924, 10 hodin dopoledne 

 

Průpověď Základního kamene. Příspěvky delegátů k otázce 

protivníků. Knihy. 

 

Když nyní pokračujeme ve shromáždění, hlásil se nejprve pan konsul Krebs. 

Konsul Krebs se ujímá slova. 

Dr. Steiner: K otázce protivníků se ještě přihlásil pan Wolfgang Wachsmuth, potom 

pan Hardt. 

Pan Wolfgang Wachsmuth hovoří o knihách a o otázce protivníku 

Dr. Steiner: Je úplně jasné, že když se utváří taková skupina, tato skupina potom vždy, 

má-li zapotřebí nějakých rad o tom či onom, tyto rady zde najde. To je to, co bych 

chtěl říci jako přímou odpo věď na tu otázku. - Přeje si ještě někdo promluvit právě k 

otázce pro ti vnikům 

Pan Werbeck hovoří k otázce protivníků. 

Dr. Steiner: Slovo má nyní pan Hardt. (Ten se nehlásí.) Jako dal ší má slovo pan 

Leinhas. 

Pan Emil Leinhas hovoří o otázce protivníků a o tisku. 

Dr. Steiner: Jako další má slovo pan Dr. Stein. 

Dr. Walter Johanes Stein hovoří k otázce protivníků. 

Dr. Steiner: Nyní vás budu prosit, abych směl přejít k projednávání otázky o 

 

ZNOVUVYBUDOVÁNÍ GOETHEANA. 

A dovolím si připojit ještě něco málo k tomu, co bylo řečeno včera, a potom udělit 

slovo váženým přátelům, kteří prosili o slovo. 

Vzpomenete si, že jsem se pokusil řešit jako stavební problém ztvárnění vnější strany 

Goetheana tak dobře, jak to tehdy šlo. Bylo ovšem následkem té rychlosti, jaká se 

tehdy požadovala, aby budova byla dána na scénu, bylo mnoho učiněno obtížnějším, 

než jak by vlastně bývalo nutno, ale přesto věřím, že bylo tehdy pro - v podstatě - 
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kruhovitou stavbu nalezeno ztvárnění fasády, ztvárnění toho, co podávalo navenek ve 

vchodech, v oknech, v římsách a tak dále to, co mělo Goetheanum jako obsah. 

Nyní by měla stavba v podstatě působit tak, jak jsem se vám to včera pokusil objasnit 

v půdoryse nikoli jako stavbu kruhovitou, nýbrž měla by působit jako stavba jenom 

zčásti kruhovitá, zčásti rohová. Zde bude nutno nalézt právě pro tyto formy moderní 

styl, který je přiměřený betonovému materiálu. 

Takové věci znamenají vždy mimořádně velké obtíže. Samozřejmě je snazší pracovat 

jaksi abstraktně z forem, potom hledat materiál, než brát materiál jako něco nutně 

daného a z tohoto materiálu vyhledat formy, které jsou zčásti právě dány poměry, 

těmi poměry, které jsem vám včera vylíčil. Nyní bych vám chtěl, jelikož přece nemáme 

k dalšímu čas, sdělit jaksi v principu jen to podstatné, formu portálu a formu oken, 

abyste viděli, jak se má nyní usilovat, aby se přece také uplatnila vnitřní síla ztvárnění, 

která spočívala ve staré formě, aby se uplatnila v nové formě tvrdého a lomivého 

/sprode/ betonového materiálu. 

Chtěl bych dosáhnout toho, aby skutečně - právě jak to bude beton vyžadovat, 

máme-li nahoře ploché zastřešení, které ve svých svažujících se stěnách představuje 

pro oko určitou sílu tlaku chtěl bych dosáhnout toho, aby skutečně byla tato síla 

tlaku také pro oko zachycena portálem, resp. okenními římsami, a chtěl bych 

dosáhnout toho, aby se také současně projevilo vnitřně, duchovně, že máme co činit 

s něčím, co člověka přijímá jako portál, nebo co přijímá jakožto okno světlo, aby je 

vpustilo do vnitřního prostoru. Chtěl bych ale současně touto formou dosáhnout 

toho, aby bylo jistým způsobem na ní vyjeveno, jak má být Goetheanum jakousi 

ochranou pro toho, kdo hledá v tomto Goetheanu duchovno. To se bude musit 

vyjádřit také již v portálu. A tak bych chtěl, aby se vyjádřilo asi toto. (Viz barevnou 

reprodukci na 3. str. obálky, tedy na přední straně zadní desky). 

Když se takto bude zvedat střecha například na západ, dopředu, potom bych chtěl, 

aby se po této střeše nejprve objevila jakási malá, z tohoto zastřešení vyrůstající, malá 

následná forma. Zachytím to, co vyhlíží jednobarevně, v různých barvách, abyste to 

mohli snáze vidět. 

Toto bude tedy vysunuto do popředí (zelenožlutě), takže když stojíme při vstupu 

bezprostředně u portálu, jde toto nad hlavu vstupujícího člověka. Pod tím se objeví 

kus, který se může pokládat za kus pentagramu, ale přece jenom kus (červenavě). 

Pentagram by byl tcpi ve hotov pod tím. A to celé je neseno útvarem, který nyní 

ustupuje dozadu (modře). Takže tedy to, co budete mít ve vzpomínce z díl vějšího 

Goetheana jako zaoblení formy, ukáže se zde ve své formě rohové, pravoúhlé. Musíte 

si tedy představit, že to zde leží jaksi jak . zastřešení více vpředu, to zde ustupuje 

dozadu, toto se stává viditelným v pozadí (světle) a celek má být nesen jakousi 

formou sloupu vlevo a vpravo, která má asi tuto podobu. Takže tento sloup nebo 
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tento pilíř současně přijímá tuto chránící formu, která stojí nad hlavou vstupujícího 

člověka, tedy z jedné strany přijímá tuto chránil i formu v takovémto tvaru 

(oranžověžlutě), ale nyní současně nese za střešení příslušným tvarem, který z něj 

vyrůstá. 

A budeme mít možnost - právě uvnitř této formy, které má být použito na portály, 

postranní a hlavní, jakož i na ztvárnění oken , budeme mít možnost skutečně tím 

docílit rovnoměrné vyváženost i pro zevní dojem: takže současně se bude vidět, jak je 

shora uchopo váno tlakové zatížení, na druhé straně se ale budou zvedat pilíře, aby 

jaksi odpovídajícím způsobem podpíraly to, co přicházejíc z nitra, vyjevujíc se, musí 

být přijato. 

V patřičně vyvážené rovnoměrnosti sil podpírajících a tížících spočívá u rohové stavby 

to, na čem záleží. Převede-li se u nás nyní tato stavba v stavbu organickou, tak bude 

kromě toho v každé části vyjevení vnitřní podstaty, která je přece dána tak, že nyní 

sloupy, které šly u staré stavby zdola až nahoru, budou musit být přeformovány tím 

způsobem, že se jaksi v dolní etáži, v přízemí budou rozvíjet jako kořeny, ale 

samozřejmě pojaty architektonicky; a z toho se budou teprve potom zvedat skutečné 

sloupy pro horní etáž, které se zase budou vyvíjet v nositele celku. Tyto budou potom 

z nitra uzavírat střechu v jejích formách, která není uvnitř uzavřena snad vodorovně, 

nýbrž uzavřena tak, jako tomu bylo u kopule. Pilíře a sloupy se promění v nosiče, 

současně ale také opět vyjádří to, co se na druhé straně mělo vyjádřit u starého 

Goetheana stavbou kruhovitou. 

Nyní vidíte: Budeme se musit snažit vykalkulováním, aby se právě formy učinily tak 

dalece primitivními, principiálně náznakovými, jak je nutno, aby se stavba v této 

podobě provedla asi za 3 až 3,5 milionů franků. Potom budeme moci, máme-li 

jednou určitým způsobem toto rozhodnutí - a já se domnívám, že žádné jiné není 

možné potom budeme moci, doufejme, velmi brzy začít stavět a stavba bude moci 

vzniknout v poměrně krátké době, když nás obětavost našich přátel nenechá na 

holičkách, nýbrž bude pokračovat, vzniknout jako nové Goetheanum na místě 

starého, i když v mnohem primitivnější, v mnohem jednodušší podobě. 

Smím nyní dát slovo panu van Leerovi, který se přihlásil k této otázce. 

Pan van Leer by chtěl založit k financování provozu Goetheana, tak jako je světový 

školský spolek, také světový spolek pro Goetheanum. 

Dr. Steiner: Ano, milí přátelé, nedomnívám se, že je třeba něco namítat proti tomu, že 

členové utvoří v takové formě spolek pro Goetheanum nebo podobně, v němž člověk 

není členem Anthroposofické společnosti. Bude ovšem otázka, na základě čeho bude 

možnost vybízet k tomuto členství. Bude samozřejmě velmi obtížné získávat členy 

pouze na základě toho, že se lidem řekne, že mohou dávat peníze pro Goetheanum 
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nebo pro nějakou jinou činnost z našich věcí. Ale když bude anthroposofie jako 

taková vskutku účinným způsobem ve světě stále víc a více uváděna ve známost tak, 

jak je nyní zastupována zde v Dornachu, když lidé, kteří nejprve nemají hned odvahu 

stát se anthroposofy, uvidí, že se skutečně pracuje plodným způsobem, a to na 

základě anthroposofie, s anthroposofií, potom by se přece mohlo stát, že když se 

lidem řekne: Hleďte, to je duchovní hnutí; snad nemáte ještě pro ně nic, ale nechte je 

dozrát, učiňte něco pro to, aby se ti lidé mohli pohybovat, aby mohli ukázat, co 

dovedou! - může se docela dobře stát, když se lidé budou hlouběji zabývat tím, co se 

jinak zde v těchto dnech konalo, a když se to vynese ven a předestře světu, že pak 

vskutku bude možné takové sdružení, jak na ně právě pomýšlel náš milý přítel van 

Leer. 

Mr. Monges doufá, že vzbudí zájem v Americe, „Američan musí nejprve vidět, dříve 

než dává". 

Dr. Steiner: Přeje si ještě někdo promluvit^ 

Pan Donner hovoří k finanční situaci. 

Dr. Steiner: Přeje si ještě někdo promluvit^ 

Mademoiselle Sauerweinová se táže stran těch 12 shillingů, zda by byly pro 

Společnost nebo Goetheanum. 

Dr. Steiner: Tím, že mademoiselle Sauerweinová vznesla tuto otázku v našem denním 

programu, je nutno, abych k interpretaci toho, o čem je zde řeč, sdělil z onoho 

zasedání výboru, které se konalo před několika dny mezi generálními sekretáři z 

nejrůznějších oblastí, společně s představenstvem a společně se zástupci švýcarských 

skupin, abych sdělil toto. Je nutno, abych vám zde přednesl výsledek. Jde přece o to, 

že jediný bod Stanov, který zůstal pro tisk Stanov nevyřízen, může být vyřízen. Přijali 

jsme Stanovy a jen tento malý bod, roční 

příspěvek za jednotlivého člena ze strany skupin, jsme ještě ponechali otevřeným, 

protože jsem tehdy řekl, že by bylo právě nejlepší poradit se o tomto bodu nejprve v 

užším kruhu. 

Zaujal jsem tehdy v tomto užším kruhu toto hledisko. Hleďte, kdo je anthroposof - 

chci to takto vyslovit, ačkoliv co řeknu, bude samozřejmě velmi napadnutelné -, kdo 

je anthroposof, ten nemyslí v iluzích, nýbrž musí myslit reálně, myslit reálně také pro 

budoucnost. Reálně se myslí, když se ví: Pro nějakou věc se potřebuje tolik a tolik -, 

když se jaksi může stanovit předběžný roční rozpočet, který potom poskytuje 

možnost vyjít s penězi. Neprospěje nám totiž pro založení Anthroposofické 

společnosti po finanční stránce vůbec nic, když se zde co možná nejvíce hovoří o 

tom, co si jednotlivec myslí, že se má za jednotlivého člena platit jako roční příspěvek, 
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nýbrž prospěje nám jen, když se zde řekne, co budeme potřebovat a jak mnoho 

pravděpodobně potom vyjde, když se to, co se potřebuje, vydělí počtem platících 

členů. Tímto problémem jsem se nyní totiž také zcela důkladně zabýval od té doby, 

co jsem se - ve shodě s členy představenstva, které jsem měl označit jako ty správné 

- rozhodl vzít do ruky předsednictví Anthroposofické společnosti sám. A nemohu 

jinak, než z toho, co mi vyplynulo, na základě této úvahy říci: Jediná možnost je, že 

stanovíme příspěvek, který potřebujeme, aby každá skupina platila za každého 

jednotlivého člena, chceme-li skutečně zde vést Společnost, na níž jste se přece sami 

usnesli. A tu nemůžeme jinak než stanovit členský příspěvek, který každá skupina má 

platit za každého ze svých členů: 12 S ročně. Je to přece jen 1 S měsíčně. Vypočítejte 

si, jak strašně málo je to za den! Ale nemůžeme hospodařit, aniž máme těch 12 S 

ročně za jednotlivého člena. Byli bychom mohli přece, není-liž pravda, učinit tu věc 

také obráceně - nevím, zda by to bývalo důstojnější -, ale byli bychom to mohli 

udělat obráceně. Byli bychom mohli nejprve říci: Potřebujeme od každého člena 12 S, 

potom založíme Anthroposofickou společnost. Byla by to snad bývala cesta 

racionálnější. Ale jak řečeno, bude reálně založena jen tehdy, máme-li těchto 12 S 

ročně. 

Nu, milí přátelé, jistě mnoho skupin řekne: To neseženeme. - Přes to, existují skupiny, 

které nemají ani tak vysoký členský příspěvek, a přece si všechny skupiny chtějí z 

členských příspěvků ponechat pro 

sebe při nej menším polovinu! Ano, tak to může být, potom se jednotlivě se 

skupinami projednat, o kolik budou platit méně. Rozdíl musíme potom získat 

nějakým jiným způsobem. Budeme to potřebovat. Ale jako norma může být stanoven 

tento jaksi mimi mální příspěvek, který potřebujeme, pod který se může jít až - to jí,’ 

ukáže sama praxe, známe tyto věci -, až do bodu mizení. Dospívá ne velmi často k 

bodu mizení. Ale doufám, že se také v druhém směni dojde až k výši Carnegieho, 

tedy asymptota do nekonečna! Ale v každém případě je to návrh, který jsem chtěl 

učinit v užším kruhu. Ten užší kruh nedal také právě hned svůj souhlas. Ale 

domnívám se, že většina mezitím nahlédla, že to jinak nejde. Pomyslete - státy to 

dělají také tak nemohou sestavit rozpočet a ptát se každého jednotlivého daňového 

poplatníka: Kolik můžeš zaplatit? - To se neděla My ovšem nemáme žádnou 

donucovací moc, aby se tyto věci vymáhaly, také to nechceme, samozřejmě, neboť u 

nás musí být svo bodá, ale musíme říci, co potřebujeme. A proto vás prosím, vyslovte 

se k tomu, chcete-li, nebo o tom alespoň hlasujte, zda jste s tím srozuměni 

všeobecně, v principu, aby členský příspěvek činil 12 S; při čemž se naprosto má 

jednat s jednotlivcem, že by se šlo tak daleko dolů, jak je to v jednotlivém případě 

nutné. To jsem musil nejprve projednat, má-li se vůbec o této věci hovořit. (Potlesk). 

Mademoiselle Sauerweinová říká, že Francie těchto 12 S bude ode vzdávat, protože 

jsou právě nutné, a prosí jen, aby se řeklo, do které doby se to má dít. 
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Dr. Steiner: Termín bude věcí administrativy. Rozešleme v nejbližší době - protože by 

to zde pro krátkost času již nebylo možné - pro jednotlivé skupiny jednací řád a v 

něm se vyjádříme, kdy mohou být tyto částky placeny. Není třeba, aby se to snad 

dělo ve stejnou dobu. Také pro to se najde způsob; mohou se učinit dohody, kdy ta 

neb ona skupina bude platit dle svých potřeb a možností. Zcela jistě nebudeme na to 

tlačit. Přeje si někdo promluvit právě k této otázce člen ského příspěvku £ 

Mr. Pyle navrhuje vyjádřit ihned souhlas k tomuto bodu, aby se sebralo každého roku 

12 S, protože je to absolutně nutné. 

Dr. Steiner: Byl učiněn návrh, abychom nyní bezprostředně hlasovali o této otázce 

členského příspěvku. Přeje si někdo promluvit 

k tomu návrhu ve smyslu jednacího řádu£ - jen k tomuto návrhu, ne k otázce. - Není-

li tomu tak, dávám nyní o návrhu hlasovat. Prosím ty přátele, kteří jsou pro to, aby v 

uvedene' úpravě byl stanoven členský příspěvek 12 S jako normální příspěvek, aby 

zvedli roku. (To se děje.) 

Prosím ty členy - přátele, kteří jsou proti tomu, aby rovněž zvedli ruku. - Nu zdá se, že 

právě k této otázce vládne srdečná jednomyslnost. 

Dostali jsme se k tomu jen při přerušení, chtěl jsem vlastně dát tuto otázku na konec 

dnešního programu, ale tím je vyřízena, a můžeme nyní pokračovat v denním 

programu, v případě, že si přeje ještě někdo promluvit ke znovuvybudování 

Goetheana nebo k tomu, co navrhl pan van Leer. 

Mrs. Merryová se hlásí o slovo. 

Dr. Steiner: Přeje si ještě někdo promluvit k této otázce? 

Pan Koschútzki se dotýká otázky peněz, pokládá práce výzkumného institutu za 

nejvhodnější, aby se dostávaly peníze pro Goetheanum od neanthroposofů. 

Dr. Steiner: Jen se musí tyto věci v budoucnu stále stavět před svět v těsné souvislosti 

s anthroposofií. Nesmí se budit opět domnění, jakoby se jednoduše chtělo něco dělat 

pomocí vnější vědy. Chceme tyto věci stavět před veřejnost jen takovým způsobem, 

jak vyplývají z centra anthroposofie. Tu existuje samozřejmě mnoho, co přece musí 

být dáváno do veřejnosti tak, jak se to nemůže dít tím, že se přinášejí obrazy, neboť 

obrazy mohou nanejvýš nadsmyslové věci znázornit smyslově. Ale my máme před 

svět stavět věci nadsmyslové. Je to samozřejmě obtížné, obtížnější než ukazovat něco 

smyslového, přece se nám musí právě toto podařit. Podaří se to již, ale prosím vás, 

abyste měli srdce pro to, že chceme předestřít nadsmyslové věci a nechceme dát to 

projevit se něčím jiným, pouze jako nějakou maskou. To nám přineslo dost neštěstí. 

Přeje si někdo dále promluvit? 
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Pan Leinhas hovoří o stavbě Goetheana a o organizaci. Domnívá se, že by se mohli 

poukazem na Stanovy získat přátelé. 

Dr. Steiner: Přeje si ještě někdo promluvit? 

Dr. Krúger hovoří o osobních dojmech, o spolupociťování toho, C8 se zde prožilo 

jako prvopočáteční založení. 

Dr. Steiner: Nyní budu prosit, milí přátele', abyste se ujali slova k libovolnému 

předmětu, o němž si ten či onen ještě přeje, aby se o něm pohovořilo. 

Pan Geuter poznamenává, pokud jde o časopis „Anthroposoplw" a články od pana 

Steffena a Dr. Steinera, že tyto jsou zvlášť hodnotní’ k šíření anthroposofie. 

Dr. Steiner: Přeje si někdo dále promluvit k nějaké otázce? 

Dr. Zeylmans hovoří z lékařského stanoviska. Neexistuje žádná ob last, kde je tak 

velice nutná obnova, jako oblast medicíny. Při žalo žení malé kliniky v Haagu bylo 

přítomno asi pětatřicet lékařů a ti by li na konci přednáškami velice nadšeni. Lze již 

říci, že nechtěli mil něco jiného, ale chtěli by toho více. Dosavadní přednášky byly vi l 

kolepé, ale nechtěli bychom mít jen takový most, nýbrž chtěli by chom v srdci založit 

zcela novou říši, aby se umožnilo, aby lékař byl léčitelem /Heiler/, aby léčil 

spásonosným způsobem, jak tomu bývalo dříve. Vítá proto zvláště založení lékařské 

sekce. 

Dr.Steiner: Dovolíte, milí přátelé, abych o takových otázkách, jako jsou například 

formy lékařské práce, jak si ji myslíme, připojil zde v návaznosti na svou dnešní 

přednášku na rozloučenou ještě několik slov. Učiním to z toho důvodu, poněvadž 

bych chtěl nyní ješi č prosit ty přátele, kteří chtějí ještě krátce něco říci o tom či 

onom, aby se ujali slova. Co mám k vám říci sám na rozloučenou, co mám to říci o 

takových otázkách, jak je nyní uvedl Dr. Zeylmans - za což je třeba poděkovat -, 

dovolím si přednést ve spojení se svou přednáš kou večer. Prosím tedy ty přátele, 

kteří chtějí ještě krátce něco říci, aby to učinili. 

Učitel Wullschleger hovoří k švýcarské školské otázce, pokládá školu v Basileji za 

nezbytně nutnou a prosí o podporu v každém ohledu. 

Dr. Steiner: Jsme na konci našeho denního programu, nebo řek němé raději: Časové 

poměry nás nutí, abychom dospěli ke konci na šeho denního programu. K našemu 

uspokojení se přece dnes odpoledne sejdeme - právě tohoto dne, kdy se nám zde 

poprvé z vedlejšího místa ukázalo ještě v plamenech pole trosek - ve výročí tohoto 

strašného dne se spojíme k volnému setkání v 16:30. Může nám to být zcela zvláště 

milou myšlenkou, shledat se zde právě dnes k takovému setkání, kdy je snad tomu 

nebo onomu možné nej intenzivněji, nejlépe a nejvroucněji se vyslovit k tomu či 

onomu tak, jak se to právě musí jevit přiměřeným tomuto dnešnímu smutnému 
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výročnímu dni, jak to musí srdce požadovat. - Tedy v 16:30 se shromáždíme zde k 

rautu. V 20:30 bude opět moje přednáška na závěr. Léčící lékaře, praktikující lékaře 

budu pak prosit, aby se sešli se mnou ráno v 8:30 ve sklenárně dole. Ostatní 

oznámení si dovolím učinit potom dnes večer. 

To, co ten či onen chce ještě říci, nebude to moci již teď učinit. Ale bylo to také 

možné již naposled, nechce-li někdo to neb ono slovo říci pouze od osobnosti k 

osobnosti, nýbrž chce-li hovořit všeobecně, učinit to během rautu. A tak lze také 

tentokráte během rautu hovořit ještě z tohoto místa ke členům. 

Potom bych chtěl prosit, aby ti přátelé z Německa, kteří chtějí zítra v 10:45 

odcestovat, aby zvedli ruku, aby Dr. Wachsmuth mohl zjistit, kolik přátel chce odjet 

zítra ráno; právě tak prosím ty, kteří chtějí odjet večerním vlakem, aby zvedli ruku. 

Zůstat tu totiž dobře nejde. Jen ten, kdo dostal skutečné prodloužení pasu, může 

zůstat. Samozřejmě nemůžeme ohrozit budoucí zdejší společné programy tím, že si 

úřady všimnou, že asi padesát nebo více osob odcestuje později, než jak úřady 

počítaly. Bude-li se hlásit příliš málo zájemců, nelze samozřejmě obstarat zvláštní 

místa. Potom bych ještě prosil odevzdat při této příležitosti nespotřebované 

poukázky na jídlo v domě Friedwartu, a dále bych chtěl prosit odevzdat v domě 

Friedwartu také vlněné přikrývky, kterých se použilo, protože je opět budeme 

potřebovat pro pozdější společné programy. Potom prosím ty přátele, kteří si ještě 

nevyzvedli v domě Friedwartu své pasy, aby si tyto pasy vyzvedli, protože my je 

nemůžeme potřebovat. Rádi bychom pro mne za mne za každého hosta odcestovali, 

kdyby to šlo. Potom je třeba ještě upozornit na to, že se zítra večer v 19 hodin bude 

konat pro ty přátele, kteří tu ještě budou, eurytmické představení. Bude se v tomto 

představení dávat ještě jednou „Olaf Ästeson“. 


